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KAPETAN BOJNOG BRODA
PETAR BO[KOVI], 
NA^ELNIK UPRAVE 

ZA ODNOSE SA JAVNO[]U 
MINISTARSTVA ODBRANE

Kakva god da je informacija, pozitivna 
ili negativna, bitno je da od nas krene. 
U protivnom, ona }e biti pokupqena na 
ulici, po kuloarima – dora|ena, dogra|ena, 
neprecizna… Bez obzira na to koliko su bile 
negativne afere koje su potresale Vojsku tokom
pro{le godine, podseti}u vas na to – mi smo ih
prvi pustili u javnost. Kako je vreme proticalo,
mi smo sve vi{e sticali poverewe medija, 
tako da nas sada novinari zovu da provere 
neku informaciju o Vojsci koju su negde dobili.

ISTINA– JAVNA I TAJNA

INTERVJU

O
dnos Uprave i javnosti je dvosmeran. U su{tini i sredi{tu tog
odnosa je informacija, na jednom polu je Vojska, a na drugom
javnost. Koliko je Vojska zaista spremna da bude transparent-
na i koliko su mediji istinski zainteresovani za su{tinske
probleme sa kojima se Vojska svakodnevno susre}e, a ne samo
za afere? Uostalom, koliko se promenio i profil novinara

koji prate Vojsku, {to je ranije predstavqalo bitan problem u
objektivnom izve{tavawu o toj instituciji, i {ta je dovelo do svo-
jevrsnog apsurda da, po mi{qewu novinara, institucija koja je sa-
ma po sebi zatvorena, ne samo kod nas nego i svuda u svetu, ima
najtransparentnije ministarstvo – samo su neka od pitawa na koje
smo odgovore potra`ili od kapetana bojnog broda Petra Bo{ko-
vi}a, na~elnika Uprave za odnose sa javno{}u Ministarstva od-
brane, oficira kome je i u opisu posla da zna odgovore na ovakva
i sli~na novinarska pitawa. 



Uprava za odnose sa javno{}u Ministarstva odbrane for-
mirana je jo{ 2001. godine, ali je tek s ukidawem Uprave za
moral G[ VSCG, januara 2005, postala u pravom smislu te
re~i portparol Ministarstva odbrane. Godinu dana je
objektivno neka prva okrugla brojka povodom koje se mogu
sumirati rezultati rada. [ta je u tom periodu u~iweno?
– Uprava za odnose sa javno{}u MO je zaista tek s ukidawem

Uprave za moral G[ VSCG dobila svoju pravu ulogu i zna~aj. Treba
napomenuti da se u to isto vreme i General{tab zvani~no stavqa
pod okriqe Ministarstva odbrane, ~ime se zaokru`uje sistem od-
brane. Do tada su i u oblasti odnosa sa javno{}u funkcije bile
podeqene, ali je realno ve}ina kontakata te vrste i{la preko
Uprave za moral. Za to vreme Uprava za odnose sa javno{}u MO
je, ipak, bila u senci, a veliki problem u wenom radu predstavqao
je i nedostatak odgovaraju}eg kadra. Ne smemo zaboraviti ni to da
govorimo o vremenu u kome se tada{wi sistem odbrane oslawao
na dr`avnu televiziju, sa nekoliko kanala, dva-tri medija iste
provenijencije i plasman u su{tini dirigovanih informacija. In-
formacije koje su stizale iz Vojske bile su, `argonom re~eno, “be-
tonirane”, bez ula`ewa u detaqe i pogleda na vojnu stvarnost iz
razli~itih uglova. Bitno je sve to pomenuti kako bi na{i ~itaoci
mogli da uporede op{ti dru{tveni okvir odnosa Vojske i javnosti
u prethodnom i sada{wem periodu. Danas je Vojska na svojevrsnoj
medijskoj vetrometini kada je o odnosima sa javno{}u re~. ^iwe-
nica je da se na tom mestu na{la i nedovoqno pripremqena. Pro-
pisi, zahtevi i norme su postojali, ali je okvir trebalo popuniti
nekom novom energijom, udahnuti mu jednu druga~iju profesional-
nost. Nedostajala je odgovaraju}a praksa, Vojska nije bila navik-
nuta da brzo odgovara na zahteve novinara, nije podrazumevala
~iwenicu da svaki vojnik ima mobilni telefon, da se informacija
mo`e pokupiti na ulici ili u kafi}u, da svaki novinar ima svoju
direktnu vezu u Vojsci... Strana~ka politika se sada oslikava na
izbornim funkcijama unutar Ministarstva odbrane, {to je jo{
jedna od bitnih stvari sa kojima treba ra~unati kada govorimo o
odnosima sa javno{}u. Vojska jeste nestrana~ka, to je ta~no, ali mi
govorimo o informacijama. Tu je i ja~awe civilne kontrole nad
sistemom odbrane, ali i pove}an zahtev javnosti za otvoreno{}u
tog sistema. Sve to treba imati u vidu da bi se razumeli uslovi u
kojima, evo ve} punu godinu dana, intenzivno radi Uprava za odno-
se sa javno{}u Ministarstva odbrane. 

Jasno je da su sve promene koje se de{avaju nametnule i ur-
gentnu potrebu da se koncept odnosa sa javno{}u Vojske ra-
pidno promeni, osavremeni. Kraj godine je doneo i kon-
kretne pokazateqe da su u~iweni veliki, pravi i zna~ajni
koraci.
– Morali smo da radimo na vi{e planova istovremeno, a

trebalo je i odrediti prioritete. Upravu je bilo nu`no redefini-
sati. Usledile su nova organizacija i sistematizacija, prvi put u
Upravu su ugra|eni i Odsek za Internet i Referat portparola.
Izra|eni su novi normativni akti, koji perspektivno podi`u kva-
litet rada i wegovu transparentnost i u samoj Upravi, i u Mini-
starstvu u celini. Za to vreme odr`ali smo kontinuitet rada, jav-
nost je bila vi{e nego informisana o Vojsci, {to pokazuju i mno-
gobrojne analize. Sude}i po jedinom do sada temeqno ura|enom
istra`ivawu o obave{tenosti javnosti o doga|ajima unutar VSCG
– re~ je o analizi Centra za civilno-vojne odnose, nevladine or-
ganizacije, koja radi pod pokroviteqstvom Vlade Velike Britanije
– situacija se znatno popravila i po brzini dobijawa informaci-
je od MO, i po raznovrsnosti i pouzdanosti informacija. Anketi-
rani novinari istakli su da su sada profesionalni kontakti sa
Ministarstvom odbrane mnogo kvalitetniji. Posebno je va`na
tvrdwa novinara da nikada nisu bili izlo`eni pritiscima u vezi
sa onim {to }e objaviti o Vojsci, niti su, za razliku od kolega ko-
je prate neke druge sektore, imali “intervencije sa vrha” povodom
sadr`aja u tekstovima. Prema istom izvoru, brzini i obave{teno-
sti javnosti doprinelo je i to {to Uprava za odnose sa javno{}u

sada “br`e i direktnije reaguje na potrebe novinara i mawe insi-
stira na nepotrebnim formalnostima”. Uporedo, na{e Odeqewe
za analizu utvrdilo je da je u 2005. godini raspon tema o sistemu
odbrane bio ve}i nego u bilo kojoj prethodnoj godini, ali i da se u
posledwa tri meseca godine koja je za nama bele`i te`wa ka sma-
wewu broja negativnih priloga o sistemu odbrane, uz pove}awe
broja tekstova, a me|u wima neutralnih i pozitivnih priloga. Ka-
da se zna da je Vojska velika organizacija, a samim tim i inertni-
ja, mawe sklona da se mewa, jasno je kakav je napor bio potreban
da se stvari toliko izmene. Vreme koje je potrebno Upravi da rea-
guje na novinarske zahteve, sa 15 dana sveli smo na oko sedam.
Mada se ponekad, u zavisnosti od va`nosti informacije, reaguje i
u istom danu, bilo da je situacija pozitivno ili negativno – urgent-
na. @elimo da taj period svedemo na pet dana, {to bi bilo neupo-
redivo u odnosu na vreme reagovawa drugih ministarstva.

Pomenut je rad Odeqewa za analizu. Za tu vrstu usluga
mnoga ministarstva unajmquju agencije.
– To je ta~no, i ta usluga je izuzetno skupa, ukoliko `elite da

analizirate {tampane i elektronske medije, a da ne govorimo o
posebnim, tematskim analizama. Jednostavnom ra~unicom do{li
smo da stava da je neuporedivo boqe i jeftinije da imamo qude ko-
ji su stalno zaposleni na tom zadatku nego da koristimo usluge
agencija. Na{i qudi poznaju sistem odbrane, odli~no se snalaze u
moru informacija, a posebno dobro rade tematske analize, koje
mi dostavqamo kompletnom Kolegijumu ministra odbrane. Zbog sve-
ga toga mi i imamo, verujem – najboqu bazu podataka o sistemu od-
brane.

Problem kadra unutar Vojske za oblast odnosa sa javno-
{}u je tako|e izra`en.
– Za ovaj posao je veoma malo {kolovanih oficira. Naravno

da smo, rade}i na nekoliko uporednih ravni, poput prestrukturi-
sawa Uprave, obavqawa svih upravnih i izvr{nih funkcija, po-
sebnu pa`wu posvetili edukaciji kadra. Dosta toga je ura|eno, i
po dubini i po {irini. Organizovani su seminari i kursevi za
qude koji se poslom odnosa sa javno{}u bave dubqe u sistemu od-
brane i za zaposlene u Upravi koji se neposredno bave radom sa
medijima. Izuzetna va`nost edukacije u oblasti odnosa sa javno-
{}u unutar Vojske i u samoj Upravi nala`e nam da se i tokom ove
godine, i sve dok to bude trebalo, ozbiqno bavimo tim poslom.
Odnosi sa javno{}u nisu stvar instinkta, onoga {to vam ka`e pri-
jateq ili ~ujete da treba da uradite, ve} vi{e nego priznata nau-
ka. Taj proces traje dugo i nije nimalo lak. Pripremiti nekog za
nastup u medijima iziskuje mnoge ve`be u zadatoj situaciji, medija-
treninge. Na{i su qudi pred kamerama ve`bali kako }e to {to
treba da saop{te i re}i. I to nije ni{ta novo, u drugim armijama
se znatna sredstva izdvajaju za tu vrstu pripreme. Setite se samo
kako je doskora socrealizam bio prepoznatqiv u javnim nastupima
pripadnika Vojske. Sada govorimo o dijametralno suprotnim stva-
rima.

Ba{ zato {to su to dijametralno suprotne stvari, zani-
mqivo je ~uti i gde su bile najve}e prepreke u dola`ewu do
ovog novog – savremenog koncepta? 
– Najve}i problemi su bili u deklarativno postoje}oj svesti

da je potrebno promeniti odnos Vojske prema javnosti. Ali dugo se
`ivelo u ube|ewu da je to lako, da svi to mogu… Ne zaboravite da
su kod nas svi o~as posla predsednici i selektori… To je ono sa
~im se borimo. Qudi misle da svojim ~inom i funkcijom pokrivaju
i ovaj segment, {to je velika zabluda. Polako su se stvari mewale
u korist su{tinskog sazrevawa svesti o promenama koje su na ni-
vou odnosa sa javno{}u unutar Vojske morale da se dogode. 

Moje kolege i ja po{li smo od toga da ne treba izmi{qati to-
plu vodu. Ni{ta ne po~iwe od nas, {to je, ina~e, uobi~ajena zablu-
da na{eg mentaliteta. Za oblikovawe Uprave je potrebno vreme,
to je proces koji traje. Nastojali smo da je postavimo po svim va-
`e}im pravilima, onako kako su formirane sli~ne uprave unutar
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Partnerstva za mir. Potvrdu da smo i zaista uradili sve kako tre-
ba dobili smo i u Briselu. Bili smo u trodnevnoj radnoj poseti
Odeqewu za javnu diplomatiju Natoa. Primili su nas ~elni qudi,
a od wih smo dobili podr{ku za novu strukturu i koncepciju rada
Uprave u svim wenim nadle`nostima. Po{tuju}i neminovnost ula-
ska u Partnerstvo za mir kao nacionalni interes, poku{ali smo
da ve} sada, organizacijski, po|emo u susret toj pri~i. Da ne tro-
{imo snagu i qude na ne{to {to ne}e za`iveti, ve} da u startu po-
stavimo stvari na na~in koji odgovara vremenu {to neminovno do-
lazi. Brisel je bio zvani~na potvrda da smo u tome i uspeli. Mi
jednostavno nismo `eleli da budemo zate~eni.

Zanimqive su i faze kojima se za samo godinu dana na hi-
jerarhijskoj lestvici unutar MO kretala Uprava, {to go-
vori u prilog sazrevawu svesti o zna~aju wenog delovawa.
– Uprava je u januaru pro{le godine bila tek jedna od ~etiri

uprave Sektora za politiku odbrane MO, da ne ka`em da je bila na
~etvrtom mestu. Odatle prelazi u Sekretarijat kao jedna od najzna-
~ajnijih uprava u okviru Sekretarijata, da bi sada bila na direkt-
noj vezi sa ministrom odbrane. [to tako|e nije novina koju smo iz-
mislili, ve} princip koji postoji u skoro svim srodnim upravama u
svetu. Direktna veza sa top-menaxmentom, odnosno Kolegijumom mi-
nistra odbrane jeste presudna za dobro funkcionisawe Uprave za
odnose sa javno{}u. ^itav sistem polako poprima svoj pravi oblik
i po~iwe na optimalan na~in operativno da funkcioni{e.

Za poboq{awe neposredne komunikacije sa medijima ve-
rovatno je bitno pomenuti i da Upravu vode qudi koji ima-
ju vi{egodi{we iskustvo u novinarskoj profesiji.
– Ako vam ka`em da smo mi bukvalno krenuli, {to bi narod

rekao “da obilazimo parohiju” i nai{li na redakcije u kojima se

niko iz sistema odbrane nije pojavio unazad {est, sedam godina,
onda sam vam dosta toga rekao. Pri tom smo imali vrlo jasan kon-
cept tog izlaska me|u medije: Na istom smo zadatku, hajde da sara-
|ujemo. Hajde da prona|emo na~in kako da to obavimo na zadovoq-
stvo i medija, i javnosti, i Vojske. Napomiwem da su neka uredni-
{tva qude u uniformi do`ivqavala kao one koji su svojevremeno
sa potpuno suprotnim idejama dolazili u redakcije. Osnovni prin-
cip rada Uprave jeste da se komunikacija nikada ne prekida i da
ona mora biti dvosmerna. Takvom saradwom uspeli smo da postig-
nemo i to da napad na devijaciju sistema ili pojedinca u toj devija-
ciji – nije napad na sistem. U proteklom periodu uglavnom je va`i-
lo pravilo da je napad na pojedinca – napad na sistem, a neki no-
vinari su, preslikavaju}i taj princip, verovali da ukoliko pojedi-
nac radi ne{to {to je pogre{no, to radi i sistem. Direktnom ko-
munikacijom uspeli smo da otklonimo tu zabludu, a onda je neupo-
redivo lak{e sara|ivati. Re~ je zapravo o uspostavqawu krajwe
profesionalne komunikacije, i to smo postigli ne samo sa redak-
cijama ve} i sa srodnim ustanovama dr`avnih institucija. Direk-
cija za informisawe Saveta ministara i na{a uprava krenule su,
posle usmenog dogovora, u organizovawe zajedni~kog sastanka na
kome smo utvrdili, bez ulaska u politiku, zajedni~ki interes i uob-
li~ili poruku koju treba da uputimo javnosti o Partnerstvu za mir,
evroatlantskim integracijama, i sli~no. Smatramo da sva na{a
ministarstva o tim pitawima moraju imati identi~an stav, koji je
i op{te opredeqewe dr`avne zajednice. Ta saradwa ukqu~uje i
razmenu informacija i saop{tewa, pa mislim da je bilo vrlo va-
`no postaviti je na tom nivou. 

Odnos Uprave i javnosti je dvosmeran. U su{tini i sredi-
ni tog odnosa je informacija, na jednom polu je Vojska, a
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na drugom javnost. Koliko je Vojska zaista spremna da bude
transparentna, i koliko su mediji istinski zainteresova-
na za su{tinske probleme sa kojima se Vojska svakodnevno
susre}e, a ne samo za afere? Uostalom, koliko se prome-
nio i profil novinara koji prate Vojsku, {to je ranije
predstavqalo bitan problem u objektivnom izve{tavawu o
toj instituciji?
– Potpuno smo svesni ~iwenice da onaj ko prvi pusti infor-

maciju u javnost, taj je i kontroli{e. Kakva god da je informacija,
pozitivna ili negativna, bitno je da od nas krene. U protivnom, ona
}e biti pokupqena na ulici, po kuloarima, dora|ena, dogra|ena,
neprecizna… Pomenu}u samo nekoliko ne tako davnih primera. Bez
obzira na to koliko su bile negativne afere koje su potresale Voj-
sku tokom pro{le godine, podseti}u Vas na to – mi smo ih prvi pu-
stili u javnost. To se jednostavno dogodilo. Kako je vreme protica-
lo, mi smo sve vi{e sticali poverewe medija, tako da nas sada no-
vinari zovu da provere neku informaciju o Vojsci koju su negde do-
bili. Samo u vreme afere sa nabavkom vojne opreme mi smo orga-
nizovali tri konferencije za {tampu i omogu}ili da qudi koji su
dovedeni u vezu sa tom aferom odgovaraju na pitawa novinara,
ukqu~uju}i i tada{weg ministra. To se ranije, slo`i}ete se, nije de-
{avalo. U me|uvremenu se i sama medijska scena poprili~no pro-
menila. Sve je ve}a glad za intrigantnom informacijom, a taj bule-
varski pristup nije novost ni u svetu. Na`alost, takav zaokret je
evidentan. Kako je medija sve vi{e, zao{trenija je borba za pre`i-
vqavawe, {to donekle sni`ava i kriterijume novinara. Mi danas
imamo malo novinara istinski edukovanih za pra}ewe sistema od-
brane. Podseti}u da je odbrana izuzetno slo`en sistem, koji osim
porodili{ta, de~ijeg vrti}a i osnovne {kole, ima sve ostale seg-
mente koje ima i dr`ava. Od {kolstva, industrije, saobra}aja,
zdravstva, do usko vojnih odrednica. Za pra}ewe tako slo`enog si-
stema neophodno je dobro poznavawe, {to nije ~esto me|u novina-
rima. Pritisnuti zahtevima svog posla i tempom koji im name}e re-
dakcija, oni nemaju ba{ preterano dobre mogu}nosti da se pozaba-
ve su{tinom. Stoga je jo{ jedna veoma va`na uloga Uprave da, osim

{to daje informaciju, obrazuje i kadar koji prati Vojsku. ̂ iwenica
je da, ukoliko se ne{to lo{e dogodi u Vojsci, mediji }e to svakako
saznati. Zato je boqe da saznaju konkretnu i ta~nu informaciju ne-
go prera|enu i neta~nu. Tim je ve}i apsurd da, po mi{qewu novina-
ra, institucija koja je sama po sebi zatvorena, ne samo kod nas nego
i svuda u svetu, ima najtransparentnije ministarstvo. U svemu tome
veliku ulogu ima i Odbor za odbranu i bezbednost Skup{tine dr-
`avne zajednice, kome se redovno dostavqa izve{taj o radu Mini-
starstva. Za sve pomake koje smo u~inili bilo je neophodno negativ-
no nasle|e ranijeg perioda svesti na nulu, da bismo se kretali pro-
aktivno. Serijal od 18 emisija “Mo`e biti samo jedan”, koji je, na
na{u inicijativu, BK televizija realizovala zajedno sa Vojskom,
pokazao je da je dve i po hiqade mladih qudi spremno na izuzetno
te{ke fizi~ke napore u simulaciji vojnog poziva, odgovaraju}i na
avanturizam, koji je u wegovoj su{tini, a koji ~esto zaboravqamo.
Na`alost, mi nemamo mogu}nosti da finansiramo bilborde, re-
klame, spotove, da ne govorimo o filmovima poput “Top gana” i
“Oficira i xentlmena”, iza kojih stoji ameri~ka vojska, ta~nije
Ministarstvo odbrane, a jo{ preciznije dr`ava.

[ta je danas vojna tajna?
– Vrlo ~esto se brkaju pojmovi i nekim stvarima koje nemaju

veze sa vojnom tajnom utiskuje se taj pe~at. U isto vreme desi se da
podaci koji predstavqaju dr`avnu i vojnu tajnu visokog zna~aja pro-
cure u javnost. Zamena teza je vrlo izra`ena unutar sistema odbra-
ne. Dugo smo u novinarstvu i odli~no znamo {ta prodaje novine.
Neke teme koje nemaju veze sa odbranom obla~e se u ruho Vojske, jer
to boqe prolazi, a da ne govorim o kqu~nim re~ima “hapsi”, “stre-
qaj”… Naravno, govorimo o osnovnim novinarskim za~inima: krv,
seks, droga i rokenrol. Mi smo naj~e{}e “nosa~” za ovo prvo.

U decembru je postavqen i novi sajt Ministarstva.
– To je jo{ jedna od odlika proaktivnog delovawa koje sam po-

menuo. Redizajnirawe sajta MO i VSCG bio je ogroman posao. Po-
stavqeno je 22.000 novih strana, sa 18 poddomena, a sve to je ura-
dilo troje qudi. Tu je i engleska verzija, koja za sada malo kasni sa-

mo u poddomenima, dok su sve va-
`ne informacije na sajtu dvojezi~-
ne. U tu vrstu delovawa ubrajam i
uvo|ewe portparola i medijato-
ra, kao i redovne konferencije za
{tampu, jednom u toku meseca, a po
potrebi i ~e{}e. Qudi iz medija
moraju imati poverewe u qude iz
Uprave za odnose sa javno{}u.
Oni nam se ve} obra}aju za po-
mo}, ali i za savet o temi o kojoj
`ele da pi{u. Tu vi{e nema kon-
cepta “dola`ewa po mi{qewe”,
naprotiv – to je rad na istom za-
datku. Kolega Zoran Puha~ i ja du-
go smo bili u novinarstvu. Na{a
je prednost {to poznajemo qude,
ali nam je ciq da ih nau~imo da se
ne vezuju za pojedinca, ve} za in-
stituciju. Instituciju Uprave za
odnose sa javno{}u Ministarstva
odbrane `elimo da definitivno
postavimo na pijedestal Uprave
kojoj se veruje, bez obzira na to ko
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je vodi. To je tako|e proces u kome smo, u prelaznoj fazi, iskoristi-
li svoje novinarske kredite i dugogodi{wa poznanstva sa kolegama
iz profesije da sve konce brzo pohvatamo. Zato je veoma va`no da
imamo oficire koji su {kolovani novinari i koji odli~no poznaju
ne samo sistem odbrane ve} i svoje kolege iz drugih redakcija.

Tu negde bi se dala ubrojiti i nova koncepcija magazina
“Odbrana”.
– List “Vojska” je bio dobro vojno glasilo, odgovarao je vre-

menu u kome je i postojao. U skaldu sa svim ovim o ~emu govorimo,
novo vreme je tra`ilo i sebi odgovaraju}u novinu. Bilo je potreb-
no potpuno osavremeniti ure|iva~ku politiku, koncept novine,
ukqu~uju}i tu i dizajn. Lavovski deo posla uradili su qudi iz Re-
dakcije, oni su ti koji su iznedrili “Odbranu” i za to im zaista
treba odati priznawe. Oni ga i dobijaju apsolutnim poverewem
~itavog sistema odbrane u to {to rade. Istorijom lista “Vojska”
provejavali su razli~iti periodi. Imali smo i takav apsurd da je
“Vojska” u svom zlatnom periodu za vreme glavnog i odgovornog
urednika pukovnika Ivana Matovi}a, koji je imao petqu da u Re-
dakciju dovede 19 mladih novinara, a imao je i ogromno iskustvo u
vojnom novinarstvu i odli~no znao {ta je to novina, bila neupore-
divo otvorenija prema javnosti nego u kasnijem periodu, kada su
preovladale lakirovke, koje su izazivale veliko nezadovoqstvo u
samoj vojnoj sredini. Sve to nema nikakve veze sa kvalitetom voj-
nih novinara. Oni su izuzetni, o ~emu govore mnogobrojne nagrade
koje su dobili i izvan
na{e sredine, to {to se
ve}ina wih ogla{ava i u
drugim vode}im novina-
ma… Problem je bio u
tome ko i kakvu ure|i-
va~ku politiku vodi. A
bio je i period kada je
“Vojska” branila vojsku
od vojske, slikovito re-
~eno. U to vreme su se
planovi novine nosili
na uvid generalu Milenu
Simi}u, koji je tada vo-
dio Upravu za moral, gde
je odre|ivano i o ~emu }e
se i kako pisati. Bio je to
lo{ period za vojno no-
vinarstvo, na sre}u, sve
je to sada iza nas. Me|u-
tim, sve je to u neku ruku
i korisno iskustvo. Zna-
ju}i to, insistiram da ap-
solutnu slobodu, a time i
odgovornost za izbor
tekstova, rubrika, za sve
{to se ti~e rada “Odbrane”, prepustim Redakciji. Naravno da i ne
pomi{qam da radim ono {to ni sam kao novinar nisam voleo da mi
drugi rade – da nekom odre|ujem o ~emu }e i kako pisati. Novinar
koji potpisuje tekst odgovoran je za to {to u wemu pi{e, a to je i su-
{tina novinarske profesije, koja je, napokon, vra}ena i vojnim no-
vinarima. Sve se to sada vidi na stranicama “Odbrane”, u teksto-
vima koji su sve ~e{}e reper za druge novine, u temama koje duboko i
kriti~ki zadiru u probleme vojne sredine.

Sve {to je novo skoro po pravilu nailazi i na izvestan
otpor sredine. Prerastawem Vojske u Odbranu ~uli su se,
dodu{e u mawini, i glasovi da sada Vojska, odnosno Gene-
ral{tab, ostaje bez svoje novine.

– Sve su to retrogradne ideje, u ~ijoj osnovi je `al za pro-
{lim vremenima. U osnovi koncepcija “Odbrane” postavqena je
tako da svim pripadnicima sistema odbrane pru`i vaqanu i pro-
verenu informaciju, sa kojom }e se neuporedivo boqe snalaziti
u svemu {to se de{ava i {to nas izvesno ~eka. Ne mo`e neko bi-
ti nezadovoqan ako je u potpunosti ispo{tovan kao ~italac i
ako vojna redakcija nastoji da napravi svojevrstan NIN za ofi-
cire. Naravno, to treba prepoznati. A da ne govorimo o tome ko-
liko je Redakcija otvorena za konkretne predloge, koliko reaguje
na zahteve i pitawa koja dolaze od ~italaca. Uostalom, General-
{tab je najva`niji ~inilac sistema odbrane, a magazin to i osli-
kava. Na wegovim stranicama jasno je i da je sistem odbrane je-
dinstven. Vremena su se promenila, mi vi{e nismo tako velika
vojska koja mo`e da ima dnevni list ili nedeqnik. Takva su, uo-
stalom, iskustva i na{eg okru`ewa. Veliki deo tira`a “Vojske”
deqen je besplatno, {to je u novim okolnostima zadirawe u xep
na{ih pretplatnika, na {ta nemamo moralno pravo. Sada su svi
u sistemu pretplate, ukqu~uju}i i ministra.

Koliko su se stvari promenile sa dolaskom novog mini-
stra odbrane Zorana Stankovi}a?
– Re}i }u samo da su se promene kojima smo mi kao Uprava do-

vedeni na direktnu vezu sa ministrom odbrane jedna od wegovih
prvih odluka, {to dovoqno govori o zna~aju koji ministar odbrane
pridaje svemu {to je u opisu na{eg posla. 

Kakvi su planovi za godinu koja je upravo po~ela?
– Edukacija se nastavqa i to na svim nivoima koje smo pome-

nuli, ukqu~uju}i i top menaxment i krizni PR. Ono {to svom sna-
gom podr`avamo jeste
mogu}nost da svaki ofi-
cir zna svoj razvojni put,
bar tu prvu stepenicu iz-
nad. Govorimo o radu
Uprave, naravno. Vi{e
ne}e biti op{tih for-
macijskih mesta tipa re-
ferent. U Upravi }e ra-
diti novinari, analiti-
~ari, lektori. Jasna
profesionalizacija je
neophodna. Ideja nam je
i da edukaciju za odnose
sa javno{}u institucio-
nalizujemo i u vojnom
obrazovnom sistemu, za
{ta postoji razumevawe.
Nastavi}emo i sa eduka-
cijom novinara o siste-
mu odbrane, a ako malo
pro{irimo pri~u, mi-
slim i na edukaciju jav-
nosti. Pomenuo sam i
daqe skra}ivawe vreme-
na reagovawa na zahteve
medija, unapre|ivawe

sajta, koncepcije “Odbrane”... U prvom tromese~ju ~ekaju nas pro-
jekti vezani za Strategijski pregled odbrane, a podseti}u i da smo
Predloge nacrta Zakona o odbrani postavili na na{ sajt i time
podstakli javnu raspravu, a spre~ili sve eventualne spekulacije
na tu temu. Mi se finansiramo iz buxeta i poreski obveznik ima
pravo da zna {ta se de{ava. Moram re}i i da smo u svemu o ~emu
smo govorili nai{li na razumevawe qudi u samom vrhu Ministar-
stva i po dubini. Sve su to va`ni koraci koji nam predstoje na pu-
tu ka daqem otvarawu sistema odbrane, odnosno Ministarstva.
[to i jeste na{ ciq. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Darimir BANDA
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Odsek za internet je prvi put u sastavu Uprave za odnose sa javno{}u

15. januar  2006.


